

ПАМЯТНЫЕ  
МОНЕТЫ РОССИИ  
1921-2003  
COMMEMORATIVE  
COINS *of* RUSSIA



УДК. 336. 74  
ББК 65.9(2)262  
П-15

**П-15 ПАМЯТНЫЕ И ИНВЕСТИЦИОННЫЕ МОНЕТЫ РОССИИ. 1921-2003: Каталог-справочник.**  
М.: ЗАО ИПК «ИнтерКрим-пресс». 2004. 464 с. с цв. илл. В обл. На рус. и англ. яз.

ISBN 5-9286-0056-9  
ISBN 5-9286-0045-3

В каталог-справочник включены монеты регулярного чекана, выпущенные в период с 1921 по 1931 г., а также серии и выпуски памятных монет России (689 монет), с указанием каталожных номеров, выпущенных Госбанком СССР и Банком России в 1923-2003 гг.

Информация о монетах содержит: фотографии (в натуральную величину) и краткое описание аверса и реверса монеты; название выпуска, серии и собственно монеты; размер; тираж; общую массу монеты; массу драгметалла; толщину; оформление гурта; чеканку; фамилии художников и скульпторов. Описание монет сопровождается краткой статьей о событиях, которым посвящен выпуск памятных или юбилейных монет.

Выпуски и серии памятных монет сформированы по тематическим разделам в хронологическом порядке согласно названиям серий, внутри серии согласно дате выпуска и каталожному номеру.

Справочный аппарат книги включает:

- Тематический указатель содержания.
- Указатель каталожных номеров монет из драгоценных металлов регулярного чекана, памятных и инвестиционных (1921-2003 гг.)
- Описание структуры каталожного номера.
- Краткий словарь нумизматических терминов.

Каталог предназначен для коммерческих банков и других организаций, принимающих участие в нумизматических торгах и аукционах, а также для нумизматов, коллекционеров и всех интересующихся историей монет и денежного обращения России.

ISBN 5-9286-0056-9  
ISBN 5-9286-0045-3

© ЗАО ИПК «ИнтерКрим-пресс», 2004

УДК. 336. 74  
ББК 65.9(2)262  
P-15

**P-15 COMMEMORATIVE AND INVESTMENT COINS OF RUSSIA. 1921-2003: Reference Catalogue.**  
Moscow: ZAO IPK «InterCrim-press», 2004. 464 p. Color ill. Hard cover. In Russian and English.

ISBN 5-9286-0056-9  
ISBN 5-9286-0045-3

The catalogue contains the regular coins issued in 1921-1931, as well as the series and releases of commemorative coins of Russia (689 items) bearing their catalogue numbers, issued by the State Bank of the USSR and the Bank of Russia in 1923-1991.

Information on coins includes: coin picture in actual size; short description of obverse and reverse; name of release, series, and coin; size; mintage; total weight; fine metal content; thickness; type of edge; mint; names of artists and sculptors. Description of every coin is followed with a sketch of events that the commemorative or jubilee release is devoted to.

Releases and series of commemorative coins are arranged in topical sections placed in chronological order according to the names of series. Within the series coins are arranged according to dates of release and catalogue number.

The book reference material includes:

- Topical index of contents.
- Index of catalogue numbers of fine metal regular, commemorative and investment coins (1921-2003);
- Description of catalogue number structure;
- Short glossary of numismatic terms.

The publication is intended for commercial banks and other organizations participating in numismatic bourses and auctions, as well as for numismatists, collectors and everyone interested in the history of coins and money circulation in Russia.

ISBN 5-9286-0056-9  
ISBN 5-9286-0045-3

© ЗАО ИПК «ИнтерКрим-пресс», 2004

Структура каталожного номера  
и краткий словарь терминов

XXVI

Structure of Catalogue Index Number  
and Glossary of terms

Указатель каталожных номеров  
и коллекционная оценка монет

XXVII

Index of Catalogue Number  
and Collector's values of coins

## ЧАСТЬ I МОНЕТЫ РСФСР И СССР РЕГУЛЯРНОГО ЧЕКАНА ИЗ ДРАГОЦЕННЫХ МЕТАЛЛОВ 1921-1931

### Выпуск СЕРЕБРЯНЫЕ МОНЕТЫ РСФСР 1921-1923

**10 копеек**  
1105-0001  
**15 копеек**  
1106-0002  
**20 копеек**  
1107-0003  
**50 копеек (полтинник)**  
1108-0004  
**1 рубль**  
1109-0005

37

37

38

38

39

### Выпуск СЕРЕБРЯНЫЕ МОНЕТЫ СССР 1924-1931

**10 копеек**  
2105-0001  
**15 копеек**  
2106-0002  
**20 копеек**  
2107-0003  
**Один полтинник**  
2108-0004  
**Один рубль**  
2109-0005

39

40

40

41

41

## ЧАСТЬ II ИНВЕСТИЦИОННЫЕ И ПАМЯТНЫЕ МОНЕТЫ ИЗ ДРАГОЦЕННЫХ МЕТАЛЛОВ 1923-2003

### Выпуски: «СЕЯТЕЛЬ» – ОДИН ЧЕРВОНЕЦ

**1923 г.**  
3213-0001  
**1975 г.**  
3213-0002  
**1976 г.**  
3213-0003  
**1977 г.**  
3213-0004  
**1978 г.**  
3213-0005  
**1979 г.**  
3213-0006  
**1980 г.**  
3213-0007  
**1980 г.**  
3213-0008  
**1981 г.**  
3213-0009  
**1982 г.**  
3213-0010

45

45

45

45

45

45

45

45

45

45

### Раздел I. ГЕОГРАФИЯ. ЭКСПЕДИЦИИ. ПУТЕШЕСТВИЯ.

#### Серия ГЕОГРАФИЧЕСКАЯ

### Выпуск 250 ЛЕТ ОТКРЫТИЯ «РУССКОЙ АМЕРИКИ»

#### 1990

Экспедиция Д. Кука в Русскую Америку. 1778 г.  
3111-0005  
Бот «Св. Гавриил» и командир М. Гвоздев. 1732 г.  
3318-0013

49

49

## PART I REGULAR COINS OF RSFSR AND USSR OF PRECIOUS METALS 1921-1931

### Release SILVER COINS OF RSFSR 1921-1923

**10 Copecks**  
1105-0001  
**15 Copecks**  
1106-0002  
**20 Copecks**  
1107-0003  
**50 Copecks (Poltinnik)**  
1108-0004  
**1 Ruble**  
1109-0005

### Release SILVER COINS OF USSR 1924-1931

**10 Copecks**  
2105-0001  
**15 Copecks**  
2106-0002  
**20 Copecks**  
2107-0003  
**One Poltinnik**  
2108-0004  
**One Ruble**  
2109-0005

## PART II INVESTMENT AND COMMEMORATIVE COINS OF PRECIOUS METALS 1923-2003

### Releases «SOWER» – ONE CHERVONETZ

**1923**  
3213-0001  
**1975**  
3213-0002  
**1976**  
3213-0003  
**1977**  
3213-0004  
**1978**  
3213-0005  
**1979**  
3213-0006  
**1980**  
3213-0007  
**1980**  
3213-0008  
**1981**  
3213-0009  
**1982**  
3213-0010

### Section I. GEOGRAPHY. EXPEDITIONS. TRAVELLING.

#### Series GEOGRAPHICAL

### Release 250th ANNIVERSARY OF THE DISCOVERY OF RUSSIAN AMERICA

#### 1990

Expedition of James Cook to Russian America, 1778  
3111-0005  
Boat St.Gabriel and its Commander M.Gvosdev, 1732  
3318-0013

**Карта**

Дата выпуска: 31 января 2003 г.  
Каталожный номер – 5221-0005

**The Map**

Date of issue: January 31, 2003.  
Catalogue Number – 5221-0005

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г Total weight, G	Содержание чистого металла не менее, г Fine metal content min., G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs
10 000 Рублей 10 000 Rubles	Пруф Proof	Золото, 999/1 000 Gold 999/1 000	1 001,10 (±4,6)	1 000,0	100,00 (±0,80)	8,50 (±0,40)	200

**Аверс:**

в центре диска – эмблема Банка России – двуглавый орел, под ним надпись полукругом «БАНК РОССИИ», обрамленная кругом из точек и надписями по кругу: сверху – «ДЕСЯТЬ ТЫСЯЧ РУБЛЕЙ», внизу – «2003 г.», слева – обозначение металла, проба сплава, товарный знак монетного двора, справа – содержание драгоценного металла в чистоте и знак порядкового номера монеты «№ 001».

**Реверс:**

в картуше – стилизованное изображение карты: слева сверху – символическое изображение сторон света, под ним – Выборгская крепость, парусное судно, на свитке – надпись: «ВЫБОРГ», ниже – Кронштадтская крепость, парусное судно, береговые оборонительные сооружения, на ленте – надпись: «КРОНШТАДТ», справа сверху – панорама заводских корпусов с надписью на свитке: «ПЕТРОЗАВОДСК», ниже – панорама Шлиссельбургской крепости с надписью на свитке: «ШЛИССЕЛЬБУРГ», внизу в центре – панорама Петропавловской крепости, под ней на ленте – надпись: «САНКТ-ПЕТЕРБУРГ».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: А.С. Хазов.

Чеканка: Московский монетный двор (ММД).

Оформление гурта: 360 rifлений.

**The obverse:**

in the center – the emblem of the Bank of Russia – the two-headed eagle, lower – the semicircular text – «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and texts along the rim: at the top – «ДЕСЯТЬ ТЫСЯЧ РУБЛЕЙ» (TEN THOUSAND RUBLES), at the bottom – the year of issue «2003», to the left – the metal sign, the fineness and the mint trade mark, to the right – the fine metal content and the ordinal number of the coin «№ 001».

**The reverse:**

in the cartouche – a stylised picture of a map: at the bottom to the left – symbolic picture of the compass-rose, under it – the Vyborg Fortress, a sailing ship, the inscription on the scroll: «ВЫБОРГ» (VYBORG), lower – the Kronstadt Fortress, a sailing ship, coastal defences, the inscription on a ribbon: «КРОНШТАДТ» (KRONSTADT), at the top to the right – a view of factory buildings with the inscription on the scroll: «ПЕТРОЗАВОДСК» (PETROZAVODSK), lower – a view of the Shlisselburg Fortress with the inscription on the scroll: «ШЛИССЕЛЬБУРГ» (SHLISSSELBURG), in the center, at the bottom – a view of the Peter and Paul Fortress, under it – the inscription on a ribbon: «САНКТ-ПЕТЕРБУРГ» (SAINT PETERSBURG).

The artist: A.V. Baklanov

The sculptor: A.S. Khazov

Moscow Mint (MMД)

The edge: 360 corrugations



1999

### Даурский еж

Дата выпуска: 17 июня 1999 г.  
Каталожный номер — 5109-0039

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г Total weight, G	Содержание чистого металла не менее, г Fine metal content min., G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs
1 Рубль 1 Ruble	Пруф Proof	Серебро 900/1000 Silver 900/1000	17,44 (±0,16)	15,55	33,00 (±0,20)	2,40 (±0,20)	15 000

#### Аверс:

в центре диска — эмблема Банка России — двуглавый орел, под ним надпись полукругом — «БАНК РОССИИ», обрамленная кругом из точек и надписями по кругу: сверху — «ОДИН РУБЛЬ», внизу — «1999 г.», слева — обозначение металла, проба сплава, справа — содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

#### Реверс:

в центре — два ежа, сверху по окружности надпись: «ДАУРСКИЙ ЕЖ».

Художники: А.С.Кунац, А.В.Бакланов.

Скульптор: А.С.Кунац.

Чеканка: С.-Петербургский монетный двор (СПМД).

Оформление гурта: 252 рифления.

### Dauriyan hedgehog

Date of issue: June 17, 1999.  
Catalogue Number — 5109-0039

#### The obverse:

in the center — the emblem of the Bank of Russia — the two-headed eagle, lower — the semicircular text — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and texts along the rim: at the top — «ОДИН РУБЛЬ» (ONE RUBLE), at the bottom — «1999 г.», to the left — the metal sign and the fineness, to the right — the fine metal content and the mint trade mark.

#### The reverse:

in the center — the picture of two hedgehogs. The text at the top along the rim: «ДАУРСКИЙ ЕЖ» (THE DAURIYAN HEDGEHOG).

The artists: A.S.Kunats, A.V.Baklanov

The sculptor: A.S.Kunats

St. Petersburg Mint (СПМД)

The edge: 252 corrugations



Даурский еж (*Erinaceus dauricus Sundevall*) обитает в степях Южного и Юго-Восточного Забайкалья (этот регион известен как Даурская земля — Даурия). В последние 40 лет отмечено резкое сокращение численности популяции. Охраняется на берегах Тореysких озер в Восточном Забайкалье.

The Dauriyan hedgehog (*Erinaceus dauricus Sundevall*) inhabits in the steppes of the south and south eastern regions of the Transbaikal (this region is known as Dauriya). The population of this species has been reducing in the last 40 years. It is under protection on the shores of the Toreysky lakes to the east from the Baikal Lake.

### Кавказская гадюка

Дата выпуска: 17 июня 1999 г.  
Каталожный номер — 5109-0040

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г Total weight, G	Содержание чистого металла не менее, г Fine metal content min., G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs
1 Рубль 1 Ruble	Пруф Proof	Серебро 900/1000 Silver 900/1000	17,44 (±0,16)	15,55	33,00 (±0,20)	2,40 (±0,20)	15 000

#### Аверс:

в центре диска — эмблема Банка России — двуглавый орел, под ним надпись полукругом — «БАНК РОССИИ», обрамленная кругом из точек и надписями по кругу: сверху — «ОДИН РУБЛЬ», внизу — «1999 г.», слева — обозначение металла, проба сплава, справа — содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

#### Реверс:

в центре — изображение гадюки, сверху по окружности надпись: «КАВКАЗСКАЯ ГАДЮКА».

Художник: А.В.Бакланов.

Скульптор: А.А.Долгополова.

Чеканка: С.-Петербургский монетный двор (СПМД).

Оформление гурта: 252 рифления.

### Caucasian viper

Date of issue: June 17, 1999.  
Catalogue Number — 5109-0040

#### The obverse:

in the center — the emblem of the Bank of Russia — the two-headed eagle, lower — the semicircular text — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and texts along the rim: at the top — «ОДИН РУБЛЬ» (ONE RUBLE), at the bottom — «1999 г.», to the left — the metal sign and the fineness, to the right — the fine metal content and the mint trade mark.

#### The reverse:

in the center — the picture of a viper. The text at the top along the rim: «КАВКАЗСКАЯ ГАДЮКА» (THE CAUCASIAN VIPER).

The artist: A.V.Baklanov

The sculptor: A.A.Dolgopolova

St. Petersburg Mint (СПМД)

The edge: 252 corrugations



Кавказская гадюка (*Vipera kaznakowi Nikolsky*) распространена в западной и центральной частях Большого Кавказского хребта. Общая численность не превышает 10 тыс. особей. Охраняется государством.

The Caucasian viper (*Vipera kaznakowi Nikolsky*) is spread in the western and central parts of the Great Caucasian mountain range. The total number of these reptiles is not more than 10000 specimen. The Caucasian viper is protected by the State.